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مصاحبه کردن نیس�ت و دیدن مک�رر نامش در 
صفحات روزنامه ها برایش خوش�ایند نیس�ت، 
ک�ه حرف ها تکراری می ش�وند و ارزش ش�ان از 
بین م�ی رود و باید عمل ک�رد، با ای�ن وجود اما 
حرف های بسیاری برای گفتن دارد. چه آن جا که 
از تلاش های صورت گرفته برای فعالیت اقتصادی 
زنان می گوید و چ�ه آن جا ک�ه از کمرنگ بودن 
نقش نهادهای مدنی در جامعه ایران و ناشناخته 
بودن این مفهوم در میان قش�ر گس�ترده ای از 
افراد س�خن ب�ه میان م�ی آورد. فی�روزه صابر، 
مدیرعامل بنیاد توسعه کارآفرینی زنان و جوانان 
ازجمله زنان کارآفرینی اس�ت که برای اعتلای 
کارآفرینی زنان و جوانان تلاش های بس�یاری را 
طی س�ال های متمادی صورت داده. تلاش هایی 
که باعث ش�ده تا ای�ن بنیاد به مقام مش�ورتی 
خاص از مجمع اقتصادی و اجتماعی سازمان ملل 
)ECOSOC( دس�ت یاب�د و بار دیگ�ر ارزش و 
قدرت نهادهایی مدنی از این دست را به رخ کشد. 
رصد این تلاش ها و واکاوی اقتص�اد زنان و زنان 
سرپرست خانوار، بهانه گفت وگوی ما با صابر بود.  

 خانم صابر! ابتدا کمی درخصوص فعالیت های 
بنیاد توس�عه کارآفرینی زنان و جوانان توضیح 

دهید...  
بنیاد توسعه کارآفرینی زنان و جوانان یک نهاد مدنی 
است که از  س��ال 83 توس��ط تعدادی از کارآفرینان و 
مدیرانی که علاقه مند به ترویج و توس��عه کارآفرینی 
در قش��ر زنان و جوانان بودند شکل گرفت و در 5 حوزه 
فعالیت خود را توس��عه داده اس��ت. یکی از حوزه های 
فعالی��ت بنی��اد در م��ورد نوکارآفرینان اس��ت. یعنی 
جوانانی که ایده نویی دارند و آمادگی دارند که به عرصه 
کسب وکار وارد شوند و ما به آنها از طریق فرآیند آموزش، 
مش��اوره و ترویج کمک می کنیم تا بتوانند ایده خود را 
به تجارت بدل کنن��د و از این طریق به ش��کل گیری 
کسب و کار کمک شود. در این گروه بخشی هم به زنان 
سرپرست خانوار مربوط است که آنها را برای ورود به خود 
اشتغالی آماده و توانمند می کنیم تا اقتصاد خانواده شان 
را مدیریت کنند. حوزه دیگر برمی گردد به دانش آموزان، 
به خصوص هنرجویان هنرس��تان ها که م��ا از حدود 
7-6  س��ال پیش ایده ای به نام اتاق کارآفرینی مدارس 
را مطرح کردیم که از خراسان جنوبی و از دو هنرستان 
در این منطقه شروع شد و درحال حاضر در سطح کل 

شهرس��تان قائن و هنرس��تان های دخترانه بیرجند، 
کرج، یزد و... به صورت موردی این ایده انجام می ش��ود 
و مشغول طرح ریزی هستیم تا آن را به آموزش و پرورش 
ارایه دهیم. در این طرح به نوعی یک هنرجو، مینیاتوری 
از یک کسب و کار را اجرا می کند. حوزه سوم کارآفرینان 
هس��تند و ما روی فعالیت آنها تمرکز داریم که بتوانند 
حامی جوانان و ایده های خلاق آنها باشند. یک بخشی 
از این کار به ساخت مستند در این زمینه بازمی گردد که 
الگوهای موفق چه مرد و چه زن را در عرصه کارآفرینی 
مس��تند کرده و تبدیل به فیلم می کنیم. در این حوزه 
روی کسب و کار فامیلی هم متمرکز شدیم. به این خاطر 
که درخصوص کسب و کار فامیلی در ایران آمار و ارقام 
درست و دقیقی وجود ندارد و دلیل ورود ما به این حوزه 
این بود که اگر جوانی ایده ای خلاق داشته باشد، در این 
فضا بستر برای رش��د به راحتی فراهم می شود. حوزه 
دیگر حوزه پژوهش درخصوص کسب و کار و کارآفرینی 
و مزیت آن در مناطق گوناگون اس��ت که ما به صورت 
پروژه ای در این خصوص فعال هستیم و حوزه آخر هم 

کارآفرینی اجتماعی اس��ت که نشست های تخصصی 
داش��تیم و از نهادهای مبتکر و خلاق اجتماعی در این 
خصوص استفاده می کنیم که تجربیات مشترک خود 
را با دیگران به اشتراک بگذارند و درحال حاضر به دنبال 
این هس��تیم که با کمک ان جی او هایی به شکل دهی 
شبکه ای از موسسات دست یابیم که به تثبیت و تحکیم 
نهادهای مدنی در ایران کمک کند. بسیاری از طرح ها 
هم در پی شکل دهی نهادهای بومی هستند که بتوانند 
در هر منطقه به فعالیت بپردازند که وقتی پروژه ما تمام 
می شود آن محل بتواند از طریق این نهادها طرح های 

مشابه ما را پیش ببرد و توسعه دهد. 
 تا چه میزان این بومی سازی را موفق ارزیابی 
می کنید؟ چرا که براساس آمار واحد انفورماتیک 
دفتر امور مشارکت زنان، بیشترین  درصد زنان 
سرپرست خانوار متعلق به استان های خراسان، 
سیس�تان و بلوچس�تان و کرمان و چند استان 
دیگر است. شما برای اقتصاد زنان این مناطق هم 

فعالیتی انجام داده اید؟

م��ا در زاهدان ط��رح داش��تیم و نه��ادی در آن جا 
ایجاد کردیم ک��ه این نهاد عامل آم��وزش و کمک به 
کسانی است که به صورت س��وزن دوز و... مشغول به 
کار هستند و این امر حتی درخصوص کودکان هم با 
اجرای کلاس های آموزش��ی انجام گرفته است. یا در 
خوزس��تان و آبادان از ابتدا نهادهای مدنی آن مناطق 
در کنار ما بودند و ما تجربیاتمان را در خدمت آنان قرار 
می دادیم که وقتی کارمان تمام شد، خود به خود آنان 
توان و ظرفیت برای ادامه کار داش��ته باشند. برخی از 
این انجمن ها از گذشته فعال بودند که ما برای توسعه 
آنان تلاش کردیم و برخی هم ایجادی بودند که کمک 
کردیم ب��ه ایجاد آنها اما تلاش کردیم که خودش��ان، 

خودشان را اداره کنند. 
 آیا آماری درخصوص زنانی که در این مناطق 

به اشتغال دست یافته اند، وجود دارد؟
خیر. متاس��فانه ما آمار درس��ت و دقیق��ی در این 
خصوص نداریم. از س��ویی آماری که توس��ط مراجع 
ذیربط مطرح شده نشان دهنده این امر است که بین 
2 میلیون و 500 تا 3 میلیون زن سرپرست خانوار در 
ایران وجود دارد و البته این آماری اس��ت که توس��ط 
بهزیستی و کمیته امداد ارایه می شود و بسیاری از زنان 
در این آمارها قرار ندارند چرا که به این مراکز مراجعه 
نکرده اند و در برخی از ش��هرها همان طور که شما نیز 
به آن اشاره کردید، بسیار بیشتر از سایر مناطق است. 

 ش�ما یکی از مواردی که در برنامه های بنیاد 
خود به آن تأکید داش�ته اید، شکل گیری شبکه 
زنان کارآفرین است.  این امر را از چه طرقی دنبال 

کرده اید؟
شبکه را معمولا جمعی از تشکل ها می توانند ایجاد 
کنند و از اینرو تش��کل های ما به ظرفیت س��ازی نیاز 
دارند. فردی که در یک انجمن یا ان جی او قرار می گیرد 
باید حضور جمع را حس کند و روحیه تشکل گرایی و 
تشکیلاتی داشته باشد و این روحیه در جامعه ما بسیار 
کم است و به همین دلیل ما باید تمرین مکرر کنیم. از 
سوی دیگر باید فضا و بستری ایجاد شود که اطمینان 
بخش باشد.  متاس��فانه فضا به شکلی است که از اسم 
شبکه می ترسند. اگر اینها رشد پیدا کنند، می توانند 
باری را از دوش دولت بردارن��د. به گمان من خدمات 
اجتماعی در جامعه نیز ازجمله وظایف ان جی او هاست.  
برای مثال تش��کل های محیط زیس��ت را اگر تقویت 
می کردیم ش��اید بسیاری از مش��کلات فعلی در این 
حوزه به وجود نمی آمد چرا که اثرگذاری س��خن آنها 
به مراتب بیشتر از دولت می بود. از سوی دیگر فضای 
مجازی هم بسیار می تواند به این امر کمک کند و در 
گسترش شبکه ها موثر باشد. ش��بکه درواقع جریان 
می س��ازد و درحال حاضر هم یک بخشی از آن فعال 
است. بس��یاری از افراد و گروه های دیگر ممکن است 
عضو انجمنی چون انجمن ما نباش��ند اما به نوعی در 
این شبکه حضور دارند. ولی اینها سازمان یافته نیست 
که بتوان از امکانات، منابع و تجربیات یکدیگر به خوبی 
استفاده کنند. در صورت شکل گیری شبکه، مطالبات 
جمعی بهتر پیش خواهد رفت و بهبود محیط کسب و 
کار و نیازهای این محیط نیز بهتر رفع خواهد شد اما 
شکل گیری شبکه، هم بیرونی است و هم درونی. یک 
بخش از آن برمی گردد به خود افراد که یا حقیقی اند یا 
حقوقی و از این منظر نیز ما با مش��کلات گسترده ای 
روبه روییم هرچند تلاش های بسیاری را در این راستا 

شکل داده ایم. 
 اما نگاه به نهادهای مدنی در ایران نهادینه 
نشده اس�ت و برداشت های نادرس�تی نیز در 
این زمینه وجود دارد و این مشکل درخصوص 
نهادهای مرتبط با زنان بیش از پیش به چش�م 

می آید...  
بله، بس��یاری از افرادی که پیش م��ا می آیند فکر 
می کنند ما وام می دهیم و این نگاه اش��تباه است. ما 
در ایران س��ابقه داش��تن خیریه ها و حضور خیرین را 
داش��تیم اما با پول بوده و حمای��ت و انتظار اجتماعی 
ه��م دریاف��ت پ��ول ب��وده و در حقیقت پ��ول نقش 
تعیین کننده ای داشته در صورتی که بحث نهادهای 
مدنی، بحث پول نیست و اس��تفاده از پول تنها کانال 
حمایتی محض اس��ت که مان��ع رش��د و توانمندی 
می شود. مردم باید نس��بت به این موضوع آگاه شوند 
که فعالیت مدنی و داوطلبانه چ��ه معنایی دارد و چه 
کارهایی را می ش��ود به صورت داوطلبان��ه انجام داد 
و اگر کسی وارد این حوزه می ش��ود، به دنبال هویت 
اجتماعی و ارضای شخصی است. این به نوعی نیازمند 
فرهنگ سازی توس��ط رس��انه ها و آموزش و پرورش 
و... اس��ت. در بس��یاری از کش��ورها وقتی افراد برای 
شغلی رزومه می دهند، بخشی به عنوان فعالیت های 
داوطلبانه وجود دارد که دارای اهمیت بسیاری است 
چرا که احساس مسئولیت اجتماعی آن فرد را نشان 
می دهد. حتی بسیاری می پرس��ند که چرا این کارها 
را داوطلبانه انج��ام می دهید؟ بای��د الگوهای موفق، 
کارک��رد، اثرگذاری و نقش ش��ان معرفی ش��ود و ما 
نشست های تخصصی داشتیم که نهادهای موفق در 
حوزه کاری خود را معرفی کردیم و این هم عاملی شد 

تا شبکه ای میان این نهادها شکل بگیرد.  
 تا چه میزان از تجربیات تش�کل های خارج 
از کش�ور درخصوص فعالیت در راستای زنان و 

جوانان بهره بردید؟
ما در مورد آموزش جوانان، نوکارآفرینان و آموزش 
جوانان در مدارس به صورت مس��تمر کارهای خارج 
از کش��ور را رصد می کنیم ولی به هرحال این امر باید 
منطبق با نیاز و روح و روان جامعه باش��د. ما در برخی 
از اس��تان ها منطبق با س��ازوکار فرهنگ��ی آنها جلو 
 می رویم چرا که ما ی��ک فرهنگ عمومی داریم و یک 
خرده فرهنگ که متناس��ب با اس��تان های مختلف 
متفاوت است و همچنین قابلیت هر منطقه از جهت 

اجتماعی و اقتصادی نیز با یکدیگر متفاوت است. 
ادامه در صفحه 11
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در گفت وگو با فیروزه صابر، مدیرعامل بنیاد توسعه کارآفرینی زنان و جوانان مطرح شد 

گلایه هایی از کار در حوزه توانمندسازی زنان 
ادامه از صفحه 9

زن ها بلدند چطور با زندگی کنار بیایند

برای زنان باید کارهای زیادی کرد
مهرباف قرار است آینده روشنی داشته باشد. قرار 
اس��ت برای زنانی که این روزها به سختی زندگی 
می کنند و زندگی ب��ر آنها س��خت تر هم گرفته 
مرهمی باشد. نرگس طیبات می گوید: از اول قرار 
گذاشتیم بتوانیم بخشی از مشکلات زن هایی که 
وارد مهرباف می شوند را حل کنیم. ما داعیه و توان 
حل همه مشکلات را نداریم اما می خواهیم کاری 
برای زنان مهرباف کنیم. دلمان می خواهد سلامت 
جسم و روانی کارکنان را تأمین کنیم. مثلا این که 
وقتی کسی وارد مهرباف می شود، تمام غصه های 
خود را فراموش کند.  دوس��ت داریم کمتر شعار 
دهیم و بیشتر عمل کنیم. ایده آل های زیادی در 

ذهن داریم که دوست داریم به همه آنها برسیم.  
مهرباف نتیجه دغدغه تمام این سال ها بود

»در این دو سال و نیم به نتیجه رسیده ام که اگر 
برخی مسائل به شکل واقع 
دغدغه اصلی آدم ها باش��د 
و برایش��ان نهادینه ش��ده 
باش��د، خیل��ی از کارها به 
نتیجه می رسد.« این جمله 
مش��ترک نرگس طیبات 
و ناهی��د جعفری اس��ت. 
در ادامه طیب��ات توضیح 
می ده��د ک��ه:  دغدغه ما 
3نفر که مهرباف را تأسیس 
کردیم، احت��رام به کرامت 
انس��انی آدم ه��ا و بهب��ود 
وض��ع اقتص��ادی و روانی 
زنان جامعه بود که آن را از 
نزدیک لمس کرده بودیم. 
سیستم کارآفرینی در ذات 
خود یک استثمار نهفته ای 
دارد که نمی ت��وان آن را از 
بین برد اما تنه��ا کاری که 
می توان کرد این اس��ت که 
از شدت آن کم کرد و تمام 

واقعیت ها را به کسانی که برای کار می آیند گفت. 
آدم ها حق دارند که بدانند چه حق و حقوقی دارند و 
این روراستی از هر چیزی مهم تر است. از شروع کار 
با اعتقاد به مشارکت نیروهای جوان سعی کردیم 
که از تخصص نیروهای جوان در برنامه ریزی های 
اقتصادی، هنری و... کمک بگیریم. برای کودکان 
هم کاری که توانستیم انجام دهیم این بود که برای 
مادرهایشان کارآفرینی کنیم چون ما مخالف کار 
کودکان هس��تیم. نمونه اش هم بافت شالگردن 
و کلاه هایی بود که به آن اش��اره کردیم، سفارش 
کارهای بافتنی به مادران این بچه ها و درآمدزایی 
برای آنها می تواند قدم رو به جلویی برای جلوگیری 

از کار کودکان باشد.  
 تداوم کارآفرینی

 به وضع اقتصادی جامعه وابسته است
 ناهید جعفری ب��رای روزهای پیش رو مهرباف 
می گوی��د: »دل��م می خواهد مهرباف ب��ه جاهای 
خوبی برس��د. فکر می کنم در این دو س��ال و نیم 
اتفاقات خوبی افتاده است. هم برای ما که موسسان 
آن بودیم هم برای کس��انی که با م��ا کار کردند. 
وقتی بچه های مهرطه برایمان نامه می نویس��ند 
و از ما تش��کر می کنند، این همه خوبی دنیاست 
که یک دفعه س��مت ما می آید. تنها آرزویم برای 
مهرباف این است که بتوانیم سود بیشتری داشته 
باشیم. سود بیشتر نه برای این که از این کار کسب 
درآمد کنی��م. از اول هم که مهرباف را تأس��یس 
کردیم، 3نفری قرار گذاشتیم روزی که به فکر سود 
بیشتر برای نفع خودمان افتادیم، کارگاه را تعطیل 
کنیم. ما اگر به دنبال سود بیشتر هم هستیم برای 
این است که بتوانیم کارگاه کوچکمان را گسترش 
دهیم، برای خانم های بیشتری کارآفرینی کنیم و 
بتوانیم برای دغدغه ای که تمام این سال ها ذهنمان 
را مشغول کرده بود، جوابی داشته باشیم. نرگس 
طیبات اما نظر دیگری درباره آینده کاری دارد که 
ش��روع کرده اند. او می گوید: واقعیت این است که 
آینده مهرباف در گرو وضع کلی جامعه اس��ت. ما 
جزیره جدا از جامعه نیستیم. هر چقدر هم تلاش 
کنیم که ب��رای کارآفرینی از اول تعریف داش��ته 
باشیم، باز هم مش��کلاتی وجود دارد. درحالی که 
از کارآفرینی در همه دنیا و به خصوص کشورهای 
درحال توسعه حمایت می شود. آنها از کمک های 
بین المللی بهره می برند و حتی صندوق بین المللی 
پول هم برایش��ان بودجه در نظر گرفته است ولی 

ما برای گرفتن مجوز و ثبت نش��ان مهرباف هنوز 
مشکل داریم. ما خودمان شروع کردیم و خودمان 
هم قرار اس��ت ادامه دهی��م. در ای��ن بین وقتی 
کاموای 3هزارتومانی، 9 هزارتومان می شود، روی 
تولید اثر خ��ودش را می گذارد. هرچند که ما جزو 
خوش شانس ترین ها بودیم که خیلی ها به مهرباف 
آمدند و ب��ا خرید های خود از م��ا حمایت کردند؛ 
کسانی که پیشتر ما را می شناختند و در نهادهای 
مدنی مختلف طی سال های گذشته همکاری های 
مش��ترکی داش��تیم. آینده مهرباف ه��م در گرو 
تثبیت بازار، حمای��ت از کالاهای داخلی و فروش 
خوب است تا ماندگاری اقتصادی داشته باشیم و 
 بتوانیم کاری را که شروع کردیم تا سال های دورتر 

ادامه دهیم. 
قول و قرار هایی که سر جای خودش نماند

زندگی ای��ن روزها به خیلی ها س��خت گرفته 
اس��ت. به هم��ه آدم هایی که 
می خواس��تند زندگی خوبی 
داش��ته باش��ند اما زورشان به 
تورم و گران ش��دن روز به روز 
مایحت��اج زندگی نرس��ید. به 
هم��ه آنهایی که با خودش��ان 
قرار گذاشته بودند بهترین ها را 
برای خانواده خود فراهم کنند 
اما همه چیز دس��ت به دست 
هم داد تا هیچ قول و قراری سر 
جای خودش باقی نماند. برای 
همین هم کار شد دغدغه اصلی 
اکثر خانواده ه��ا. خانواده هایی 
که دیگر تنها مرد سرپرس��ت 
خانواده نبود و هرکس��ی باید 
برای بهتر شدن زندگی تلاش 
می کرد.  تلاش هایی که گاهی 
از میانس��الی ش��روع می شد، 
مثلا از وقتی که بچه ها بزرگتر 
می ش��دند و آین��ده مبهم تر. 
نمونه اش  هاش��می یک��ی از 
بافنده های مهرباف اس��ت که می گوی��د: »بعد از 
این همه س��ال آمدم س��ر کار برای این که بتوانیم 
بهتر زندگی کنی��م.  برای این که ه��ر ماه منتظر 
نباش��یم کی س��ر ماه می رس��د و دوباره همسرم 
حقوق می گیرد. سال ها خانه دار بودم و تنها برای 
دوست و آشنا گاهی بافتنی می بافتم. بدون مزد و 
چشمداشت. اما زندگی هر روزش با روز قبل فرق 
می کند. گفتم ح��الا که بچه ها بزرگتر ش��دند و 
زندگی سخت تر، بیایم و از کاری که می شد سال ها 
پیش درآمد داشته باشم و نداشتم، پولی در بیاورم. 
برای بهتر شدن زندگی و برای این که بچه ها بزرگتر 
شده اند خرج و مخارجشان هم بیشتر شده است. 
حالا می آیم سر کار تا هم کمک خرج زندگی باشم 
هم این که مشکلاتم را چند ساعتی بگذارم بیرون و 
به این فکر کنم که کنار آدم هایی از جنس خودم 
خوشحالم. حالم خوب است و جایی هست برای 
این که بتوان برای چند ساعتی به هیچ دغدغه ای 
فکر نکرد.« داش��تن درآمد بیش��تر و ب��ودن کنار 
آدم های خوب غنیمت اس��ت برای آنهایی که در 
اقتصاد س��خت این روزها، نقش پررنگ��ی دارند. 
همان هایی که داستان هرکدامش��ان اندازه یک 
کتاب حرف دارد. زیبا 8 سال است که آمده تهران. 
سرسبزی شهرهای شمال را رها کرده و بعد از فوت 
پدر و مادری که عمری پرستارشان بوده، آمده برای 
این که در تهران خرج زندگی خودش را در بیاورد. 
سربار کسی نباشد و چشمداشتی به زندگی خواهر 
و برادرش نداشته باشد. زیبا متولد 1340 است و 
ازدواج نک��رده.  زندگی خودش را ب��ه راحتی اداره 
می کند و قرار هم نیس��ت کسی خرج زندگی اش 
را بدهد. به کس��انی مثل زیبا »خودسرپرس��ت« 
می گوین��د. از خیلی وقت ها پی��ش کار بافندگی 
با ماش��ین را ی��اد گرفته. »ش��مال هم ک��ه بودم 
مشتری های خودم را داشتم اما تهران با همه جای 
ایران فرق می کند. هر چند اوایل آمدنم به تهران 
همه چیز خیلی ترس��ناک به نظر می آمد اما من 
تصمیم گرفته بودم خودم زندگ��ی ام را اداره کنم. 
الان هم از زندگی راضی ام. راضی ام به این که کنار 
آدم هایی کار می کنم که از جنس خودم هستند و 
دردهای مشترک همدیگر را می فهمیم. راضی ام به 
این که خانه و زندگی خودم را دارم و محتاج نیستم 
کسی خرجم را بدهد. شاید گاهی وقت ها زندگی 
سخت شود اما چاره ای نیست، زن ها همیشه بلدند 

چطور با زندگی کنار بیایند. 
 در بس�یاری از کش�ورها وقتی افراد برای ش�غلی رزومه می دهند، بخشی به عنوان 
فعالیت ه�ای داوطلبانه وجود دارد که دارای اهمیت بس�یاری اس�ت چرا که احس�اس 

مسئولیت اجتماعی آن فرد را نشان می دهد. 
 واقعیت این است که ما در بحث های قانونی مشکل نداریم بلکه بیشتر نظرات شخصی 
است که ایجاد مشکل می کند. برای مثال منع کار کردن زنان و دختران در کافی شاپ ها که 
چندی پیش مطرح شد، در قانون چنین چیزی وجود ندارد چرا که طبق قانون اساسی زن 

و مرد آزادند هر شغلی را انتخاب کنند
 متاسفانه آمار نهادهای مدنی بسیار ضد و نقیض است. ضمن این که طی سال های اخیر 
بسیاری از نهادهای مدنی به دلیل ش�رایط اجتماعی جامعه یا ناتوانی آن نهادها تعطیل 
شدند ولی در بحث نهادهای مدنی کارآفرین نیز تعداد بسیار کمی فعال هستند.  نهادهای 
مدنی در حقیقت می توانند کارکردهای بسیاری داشته باشند اما وقت و انرژی بسیاری را 

صرف حاشیه می کنند
 ما در زاهدان طرح داش�تیم و نهادی در آن جا ایجاد کردیم که این نهاد عامل آموزش 
و کمک به کسانی است که به صورت سوزن دوز و... مشغول به کار هستند و این امر حتی 
درخصوص کودکان هم با اجرای کلاس های آموزشی انجام گرفته است. یا در خوزستان 
و آبادان از ابتدا نهادهای مدنی آن مناطق در کنار ما بودند و ما تجربیات مان را در خدمت 
آنان قرار می دادیم که وقتی کارمان تمام شد، خود به خود آنان توان و ظرفیت برای ادامه 

کار را داشته باشند 
 ما تاکنون از طریق تشکل های دیگر و س�ازمان هایی که با کار ما آشنا بودند، ارتباط 
برقرار کردیم. برای مثال روی ایده ای به توافق رسیدیم، 150 زن را شناسایی کردیم، برنامه 
آموزشی برایشان برگزار کرده و سپس با تک تک آنها مصاحبه انجام دادیم و نوع کاری را 

که می توانستند، انجام دهند برایمان مشخص شد. 

ما خودمان شروع کردیم 
و خودمان هم قرار است 
ادامه دهیم. در این بین 

وقتی کاموای 3هزارتومانی، 
9 هزارتومان می شود، روی 

تولید اثر خودش را می گذارد. 
آینده مهرباف هم در گرو 
تثبیت بازار، حمایت از 

کالاهای داخلی و فروش خوب 
است تا ماندگاری اقتصادی 

داشته باشیم و بتوانیم کاری را 
که شروع کردیم تا سال های 
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